
 

Lèxic  

Potser / Pot ser  

Potser és un adverbi que marca la possibilitat, la probabilitat o la versemblança del 
que es diu. 
    Potser no se'n recorda! 

La forma pot ser és una combinació dels verbs poder i ser, per la qual cosa també     
té formes de passat (podia ser), de futur (podrà ser), etc. 
    Pot ser que demà plogui.  
    No pot ser que no hagi vingut! 

Cal recordar que l'adverbi potser no admet el subjuntiu. Així, no és correcte dir 
Potser vingui, sinó que cal dir Potser vindrà o Potser ve. En canvi, si es fa servir el 
verb poder, sí que pot aparèixer el subjuntiu, precedit sempre de la conjunció que. 
    Per exemple: Pot ser que vingui. 
    Si pot ser, porta-m'ho demà; potser m'hi trobaràs. 
 
 

 

L'article neutre lo seguit d'un adjectiu que expressa una condició abstracta no és 
correcte en català. En català es pot fer servir el nom que correspon a l'adjectiu: 
 
lo bo i lo dolent  la bondat i la maldat 
lo alt i lo baix en la cultura  l'alta cultura i la baixa cultura 

L'article neutre lo seguit de que no és correcte en català. En català es poden fer 
servir expressions semblants a el que, la cosa que, això que, allò que, etc.: 
 
lo que et volia dir és que 
 

 el que et volia dir és que, et volia 
dir que 

 lo que faltava  és el que faltava, només faltava això 
lo que dius és fals  això que dius és fals 
faré tot lo que pugui 
 

 faré tant com pugui, faré tot el que 
pugui 

lo que són les coses  ves per on, qui ho havia de dir 

L'article neutre lo seguit d'adjectiu, quan no equival a un nom abstracte, no és 
correcte en català. En català es poden fer servir expressions semblants a              
el + adjectiu, la cosa +adjectiu, el que és + adjectiu, allò que és + adjectiu, etc.: 
 
lo millor que pots fer 
 

 el millor que pots fer, la cosa millor 
que pots fer 

lo curiós és que 
 

 el fet curiós és que, la cosa curiosa és 
que 

lo important 
 

 l'important, el que és important, allò 
que és important, la part 
important és que 

lo bo del cas 
 

 el que té de bo el cas, ara et diré la 
més bona 

lo bo que és 
 

 que n'és, de bo, que bo que és, és 
d'allò més bo, si n'és, de bo 

lo meu no m'ho toquis  les meves coses no me les toquis 
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Altres aspectes 
 
Ús i abús dels signes de puntuació 
  

Els signes d'interrogació i d'exclamació, o admiració, s'escriuen immediatament 
darrere de l'última paraula de la frase interrogativa o exclamativa. S'aconsella  
d'usar-los només al final. En cas de voler expressar amb més èmfasi la pregunta o 
l'exclamació,  n'usarem un màxim de tres.  
 
     Us hi esperem!!!!!!!!!!!!!                         Us hi esperem!!! 
 
En la numeració de temes, apartats, etc. usarem el punt darrere el número o lletra 
i entre el punt i el text deixarem un espai. No s'ha de posar cap guionet després 
del punt que s'escriu darrere els nombres o lletres que precedeixen els apartats. 
 
      1.- El full de càlcul                                 1. El full de reclamacions 
      A.- El DNI                                                 A. La cartilla de la SS 
 
Si hi ha dos o més nivells de numeració, darrere l'últim número no cal posar-hi  un 
punt, però també s'hi pot posar.  
 
     1. Documents                                          1. Documents 
            1.1 El full d'empadronament                    1.1. El full d'empadronament     
         2. Factures                                                   2. Factures 
 
Etcètera o tres punts? 
 

Si una enumeració d’elements queda oberta perquè qui redacta el text no 

pretén descriure tots els elements es recorre a l’expressió etcètera (sovint de 
manera abreujada) o bé als punts suspensius (però no a l’expressió etcètera i als 
punts suspensius alhora). La paraula etcètera o la seva abreviatura van precedides 
d’una coma, en canvi, els punts suspensius no admeten la coma, s’enganxen 
directament a la paraula anterior, només en són tres i, en posició final de frase, 
fan la funció de punt final. 

 

     La sol·licitud ha d'incloure totes les dades personals: nom, cognoms, telèfon, etc... 
     La sol·licitud ha d'incloure totes les dades personals: nom, cognoms, telèfon... 

     La sol·licitud ha d'incloure totes les dades personals: nom, cognoms, telèfon, etc. 
 

 Menjar molt i pair bé, no pot ser. 
 La dona borratxa i el vi al celler, tot no pot ser. 
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  Optimot: http://optimot.gencat.cat.  
  És a dir. Topònims: http://esadir.cat/toponims. 
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